
Una din condiţiile 
mântuirii  

n bătrân înţelept şi-a întrebat ucenicii. 
– Cum ştiţi că s-a terminat noaptea şi începe ziua? 

– Vă spun eu! s-a repezit un ucenic. Când de la distanţă poţi 
deosebi câinele de oaie! 
– Nuuu! a răspuns bătrânul. 
– Ar putea fi începutul zilei, a spus altul, când văzând de 
departe un arbore, poţi spune dacă este piersic ori smochin. 
– Nici! a insistat înţeleptul. 
– Atunci cum putem şti? au strigat ucenicii. 
– Când privind în faţă un om, vom vedea în el un frate! Altfel 
orice oră a zilei ar fi, tot noapte este. 
 

   Iubeşte-ţi aproapele ca pe tine însuţi şi iubeşte-L pe 
Dumnezeu mai presus de orice! 

 
„Bucuraţi-vă în nădejde; în suferinţă fiţi răbdători; la rugăciune stăruiţi.” (Romani 12, 12) 
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n sfânt al Bisericii noastre, Sfântul Maxim Mărturi-
sitorul, tâlcuiește duhovniceşte cuvântul acesta: „Nu 
am om” (Ioan 5, 7), spune că prin cuvântul „om” 

trebuie să înţelegem „gând înţelept”, gândul cel înţelept. 
Când ai gând înţelept, ai ajutor în propria ta fiinţă pentru 
înzdrăvenire, pentru întărire, pentru împuternicire. Scăl-
dătoarea de la Vitezda, duhovniceşte, trebuie înţeleasă ca 
virtutea capabilă de cunoştinţă. Ce înseamnă aceasta? Când 
avem gând înţelept, gândul înţelept ne îndreptează spre 
fapte bune. Faptele bune, întărindu-se în noi, devin puteri 
sufleteşti, devin virtuţi, întăriri. Şi întărirea aduce cu-
noştinţă, 
     Deci, gândul cel bun, gândul înţelept, omul, care este 
gândul înţelept, ne îndeamnă la fapte bune. Faptele bune, 
întărindu-se în noi devin virtuţi şi ne înzdrăvenesc. Şi 
întărirea în bine, întărirea în virtute, aduce cunoştinţa de 
Dumnezeu, ne ridică mai presus de lumea aceasta, întru 
cunoştinţă. Asta ar însemna că omul întărit sufleteşte, omul 
care nu mai este slăbănog, acela este un om virtuos şi un 
om plin de cunoştinţa lui Dumnezeu. Şi tot Sfântul Maxim 
Mărturisitorul, în tâlcuirile lui, spune că: „Bărbat puternic 
este acela care uneşte făptuirea cu cunoştinţa”, cunoştinţa 
cu făptuirea. Deci, dacă ştim nişte lucruri bune şi le şi 
facem, prin acelea ne întărim şi aşa devenim bărbaţi 
puternici. 
     M-a întrebat cineva acum, de curând, cum lucrează dia-
volul în viaţa oamenilor. Foarte simplu şi uşor. Îţi dă nişte 
gânduri pe care zici tu că sunt bune şi le împlineşti ca bune. 
De pildă: „Lasă-l să se distreze că doar e tânăr, că dacă nu se 
distrează acum la tinereţe, când să se mai distreze”. Dar 
dacă omul ştie ce are de făcut, ştie de Dumnezeu şi de 
Maica Domnului, dacă ştie de Biserică şi de sfinţii lui 
Dumnezeu, de Tainele Bisericii, de post şi de tot ce este bun 
şi frumos, nu se poate să nu aibă o viaţă binecuvântată de 
Dumnezeu. 

„ Răbdarea este acea putere morală care cal-
mează sentimentele de supărare şi revoltă, ce 

izbucnesc în inima omului sau care linişteşte dureri-
le, şi suferinţele grele. Răbdarea este o virtute pen-
tru că ea are ca rod nădejdea în Dumnezeu. Astfel, 
întristarea naşte răbdarea, răbdarea adânceşte expe-
rienţa, iar aceasta din urmă produce nădejdea. Iar 
nădejdea nu este înşelată niciodată. Răbdarea este 
prima dintre virtuţi, deoarece prin aceasta se obţine 
darul mântuirii; cel ce rabdă până la sfârşit se mântu-
ieşte. Deci mântuirea sufletelor noastre constă mai 
întâi în răbdare.” 

Să fim răbdători! 
Sfântul Ierarh Nectarie de la Eghina 

Gândul, fapta şi virtutea 
Arhimandritul Teofil Părăian 

Cei doi călugări  

e spune că odată, doi călugări au vrut să treacă peste un 
râu nu prea adânc, dar peste care nu se afla niciun pod. Pe 

mal, o tânără fată nu îndrăznea să se încumete în lupta cu 
apa. Văzând-o, unul dintre călugări a luat-o în braţe, a trecut-
o pe celălalt mal, apoi şi-a văzut mai departe de drum. Cel de-
al doilea călugăr nu i-a spus nimic, dar spre seară, când au 
ajuns, în sfârşit, între zidurile mânăstirii, a răbufnit: 
- Cum este posibil să ridici în braţe o fată, când noi, călugării, 
nu avem voie nici măcar să le privim? 
Liniştit, celălalt i-a răspuns: 
- Eu am lăsat fata acolo, tu, însă, o mai porţi şi acum cu tine. 
 

   Dumnezeu nu se uită la binele ce l-ai făcut şi la cum arată 
acest bine, ci la intenţia cu care l-ai făcut. (Sfântul Ioan 
Damaschin) 
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Puteţi citi publicaţia şi pe site-ul parohiei http://inaltareadomnuluipascani.mmb.ro sau pe Facebook @InaltareaDomnuluiPascani. 

(continuare din numărul 9) 
 

n tinereţe, diacon fiind, îl cunoscu-
sem pe seninul pustnic din schitul 
Pătrunsa, în munţii Olteniei, la care 

mă duceam din când în când pentru 
liniştire. Bătrânul, care trăia acolo de 
vreo patruzeci de ani, se bucură mai ales 
pentru aceea că aduceam cumine pres-
cură şi vin şi-i dădeam răspunsurile la 
strană. „Po-porul lui Dumnezeu” este o 
expresie încetăţenită în toată lumea 
creştină, dar în Ortodoxie are o semnifi-
caţie cu totul specială. Vă voi surprinde 
din nou afirmând că fiecare creştin orto-
dox, bărbat sau fe-meie, face parte din 
preoţia universală, pe care Sfântul Apos-
tol Petru o numeşte „preoţie împărăteas-
că”. Iată citatul din Prima sa Epistola 
Sobornicească, adresată (vă rog să reţi-
neţi) nu preoţilor sau episcopilor, ci cre-
dincioşilor (zişi „de rând”) din toată lu-
mea creştină de atunci şi din totdeauna: 
Voi înşivă, ca nişte pietre vii zidiţi-vă’n 
casă duhovnicească, preoţie sfântă, ca să 
aduceţi jertfe duhovniceşti, plăcute lui 
Dumnezeu prin Iisus Hristos. […] Voi sun-
teţi seminţie aleasă, preoţie împărăteas-
că, neam sfânt, popor agonisit de    
Dumnezeu ca să vestiţi în lume bunătăţi-
le Celui ce v’a chemat din întuneric la 
lumina Sa cea minunată, voi, cei ce odi-
nioară nu eraţi popor; dar care acum 
sunteţi poporul lui Dumnezeu. 
     Foarte aproape de această idee este 
şi Sfântul Evanghelist Ioan în Prima sa 
Epistola Sobornicească, pe care le-o 
adresează (repet) credincioşilor din Bise-
rica lui Iisus Hristos: Ungerea pe care-aţi 
primit-o de la El rămâne întru voi. […] Şi, 
de vreme ce ungerea Lui vă învaţă de-
spre toate, şi învăţătura aceasta [pe care 
v-o dau eu] este adevărată? 
     Iată acum şi trei mărturii din Apoca-
lipsa Sfântului Ioan: Adresându-li-se creş-
tinilor din cele şapte Biserici, el le spune: 
(Hristos) ne-a făcut pe noi împărăţie, pre-
oţi Dumnezeului şi Tatălui Său. Mielului 
înjunghiat i Se aduce o cântare în care 
se spune: Cu sângele Tău I-ai răscumpă-
rat lui Dumnezeu oameni din fiece se-
minţie şi limbă şi popor şi neam; şi i-ai 
făcut pe ei împărăţie şi preoţi Dumneze-
ului nostru. Iar în finalul Apocalipsei ni 
se spune: Fericit şi sfânt cel ce are parte 
de învierea cea dintâi! Peste aceştia 
moartea cea de-a două nu are putere, ci 
ei vor fi preoţi ai lui Dumnezeu şi-ai lui 
Hristos şi vor împăraţi cu El de-a lungul 
miilor de ani. 
     Şi acum, în lumina acestor texte şi a 

învăţăturii Sfinţilor Părinţi, o sumară 
încercare de tâlcuire. Prin Botez, fiecare 
creştin a devenit un mădular al Bisericii, 
o parte dintr-un întreg, asemenea unei 
pietre pe care meşterul zidar a ales-o şi 
a încorporat-o în construcţie. Prin Mi-
rungere, adică prin părtăşia Sfântului 
Duh, el devine factor activ, „piatră vie”, 
deţinător al unei preoţii ce are nu nu-
mai menirea de a mărturisi în lume bu-
nătatea lui Dumnezeu, dar şi pe aceea 
de a-I aduce Acestuia „jertfe duhovni-
ceşti” prin Iisus Hristos. 
     La vremea cuvenită va voi vorbi mai 
pe larg despre jertfele aduse la altar de 
către credincioşi, sub forma darurilor de 
pâine şi vin, pe care preotul le primeşte 
din mâna lor. Mirungerea este actul prin 
care cel botezat îşi capăta cu adevărat 
numele de creştin. Sfântul Simeon al 
Tesalonicului atrage atenţia că, de fapt, 
cuvântul creştin înseamnă uns, de vre-
me ce el vine de la cuvântul Hristos, 
care se traduce, literalmente, Uns. Prin 
Mirungere, creştinul devine asemenea 
îngerilor şi, dacă se păstrează pe sine 
întru desăvârşită curăţie şi sfinţenie, 
poate face chiar minuni prin lucrarea 
darurilor Sfântului Duh, a căror pecete o 
poartă. Iată, deci, până la ce treapta 
poate urca demnitatea mireanului. 
     Acum, însa, vreau să fac o precizare 
importantă, menită să alunge orice posi-
bilă confuzie. Prin Botez şi Mirungere, 
viitorul preot a devenit purtător al preo-
ţiei universale; prin Hirotonie, însa, şi-a 
asumat şi calitatea de purtător al preoţi-
ei speciale, pe care nu o au cei nehiro-
toniţi. Mireanul are preoţie sfânta, preo-
tul are preoţie sfinţitoare. Cel dintâi a 
primit darul Sfântului Duh, cel de al doi-
lea îl şi transmite. Amândoi însă, laolaltă, 
sunt factori activi în viaţa Bisericii. Din 
cele trei funcţiuni fundamentale ale lui 
Iisus Hristos, cea sfinţitoare îi este speci-
fică preotului, acesta deţinând-o în ex-
clusivitate. 
     Mireanul însă poate participa la cea 
conducătoare, în sensul şi limitele parti-
cipării statutare la componenta şi activi-
tatea farurilor legislative şi executive ale 
Bisericii (aşa cum am menţionat mai sus), 
dar şi la cea învăţătoare, în condiţiile 
unei anume pregătiri şi calificări, cum 
este aceea a profesorilor şi profesoare-
lor din învăţământul religios, sau aceea 
a autorilor de manuale, studii sau tratate 
teologice care se bucură de girul Biseri-
cii. 

     Numărul acestora însă e relativ re-
dus. Nu foarte mare este nici numărul 
celor ce aduc ofrande de pâine şi vin la 
altar. Atunci, care e rolul activ al imen-
sei majorităţi a mirenilor? Răspunsul e 
simplu: coliturghisirea, adică părtăşia lor 
la dialogul liturgic preot-popor. Jertfa de 
pâine şi vin e importantă, dar nu esenţi-
ală (la nevoie, preotul îşi aduce singur 
cele de trebuinţă). Cea esenţială este 
conlucrarea mirenilor cu preotul în ac-
tul liturgic. Expresia acestui răspuns se 
afla în chiar trupul Sfintei Liturghii. La 
un moment dat (vom ajunge şi acolo), 
preotul rosteşte: Să stăm bine, să stăm 
cu frică, să luăm aminte, Sfânta Jertfă în 
pace a o aduce. E vorba de jertfă euha-
ristică pe care preotul se pregăteşte să o 
aducă pe sfântul prestol. La care popo-
rul, în replică, răspunde: Dar de pace, 
jertfă de laudă. Cu alte cuvinte, ambele 
părţi sunt gata să aducă jertfă, dar fieca-
re cu ceea ce îi este propriu: în virtutea 
puterii sfinţitoare, preotul o aduce pe 
cea euharistica; în virtutea preoţiei uni-
versale, credincioşii o aduc pe cea de 
pace şi de laudă (la vremea cuvenită voi 
tâlcui pe larg ce este aceasta jertfă). lată, 
deci, cum însăşi alcătuirea Sfintei Litur-
ghii mărturiseşte despre unitatea liturgi-
că preot-popor.[...] 
     Şi acum, în încheierea acestui capitol, 
revin la faptul că Sfânta Liturghie este 
săvârşită împreună de către preot şi po-
por, cu menţiunea că participarea popo-
rului lui Dumnezeu nu este auxiliară, ci 
egală cu aceea a preotului. Repet adevă-
rul că poporul lui Dumnezeu alcătuieşte 
preoţia împărăteasca, sfântă, universală. 
De ce  „împărătească”?: 
     Pentru că ei, preoţii sfinţi, adică cei 
ce Îi vor rămâne până la sfârşit credin-
cioşi Mielului înjunghiat, ei vor plini Îm-
părăţia Cerurilor, finală şi definitivă, a 
cărei pârgă se află în Sfânta Liturghie…  
     Sfântul Ioan Evanghelistul îşi încheie 
Apocalipsa prin descrierea amănunţită a 
Noului Ierusalim, adică a Împărãţiei Ce-
rurilor, şi menţionează: Dar templu n-
am văzut în ea, pentru că Domnul           
Dumnezeu Atotţiitorul este templul ei. 
Nefiind templu, nu mai sunt nici jertfe 
rituale. Nefiind jertfe rituale, nu mai 
sunt nici preoţi care să le aducă. Aşadar, 
rolul preoţiei slujitoare se încheie odatã 
cu apariţia cerului nou şi a pământului 
nou. Nu se încheie însă rolul preoţiei 
împărăteşti, pentru că cei ce o vor alcă-
tui, atât mirenii cât şi cei hirotoniţi, 
(repet citatul  din Apocalipsă), vor fi pre-
oţi ai lui    Dumnezeu şi-ai lui Hristos şi 
vor împărăţi cu El de-a lungul miilor de 
ani. Cum vor impărăţi?: Aducându-I, 
neîncetat, jertfă de laudă, adică făcând 
atunci, în împărăţie, ceea ce fac acum, 
în Liturghie. 
     Nu-mi rămâne decât să vă îndemn: 
Rămâneţi sau reveniţi în Sfânta Litur-
ghie, voi, mirenii, cei înnobilaţi de Dum-
nezeu cu preoţie imperială! 

Slujirea imperialã a preoţilor şi 
mirenilor (4b) 
Sursa: „Cartea deschisă a împărăţiei”, Mitropolitul Bartolomeu Anania 
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